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Aules gairebé buides
u Els centres educatius han reobert amb 
menys del 5% de l’alumnat d’Educació Infantil

u Al Ripollès ja no hi queda cap persona 
ingressada amb Covid-19 i a Osona, 20

Una alumna amb la seva mestra en una de les aules d’Educació Infantil de l’escola Fortià Solà de Torelló

(Pàgines 2 a 9 i Economia) 

Les escoles han tornat a obrir les portes 
aquesta setmana sense activitat lectiva. 
La mesura, que arribava quan faltaven 
només tres setmanes per a la finalitza-
ció del curs i havia provocat crítiques 

d’una part del sector educatiu, anava 
destinada sobretot a infants d’1 a 6 anys 
per motius de conciliació familiar i tam-
bé per a alumnes vulnerables. Les aules 
i els passadissos, però, han estat pràc-

ticament buits. En el cas dels alumnes 
d’Educació Infantil l’assistència ha estat 
del voltant del 5% a Osona i el Moianès. 
Al Ripollès, encara més baixa, de menys 
del 3% de l’alumnat.

u Diversos 
testimonis 
expliquen com 
han afrontat el 
desconfinament
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u Retrobar-se 
després de tres 
mesos amb el 
familiar que viu 
a la residència

u Oriol Amat: 
“No es pot 
dependre tant 
dels proveïdors 
xinesos”

u Vic pagarà als 
comerciants el 
cost del servei 
d’entrega de la 
compra a domicili

u El nombre de 
persones que 
busquen feina és 
el més elevat dels 
últims deu anys

Les cobles donen 
gairebé per perduda 
la temporada
Les tres cobles osonenques 
en actiu, la Genisenca, la 
Lluïsos i la Canigó, expli-
quen com estan vivint 
aquests moments.

(Pàgines 38 i 39)

Ampli desplegament 
de la Guàrdia Civil 
en una operació a Vic
La Guàrdia Civil va escorco-
llar dimarts un establiment 
a Vic. L’operació té l’origen 
a Palma de Mallorca per un 
cas de tràfic d’haixix.

(Pàgina 12)

Darrere la pista del 
tiet desaparegut  
a la Guerra Civil
Familiars de Josep Jofre 
Rosell, de Manlleu, volen 
recuperar les seves restes, 
que podrien ser en una fos-
sa comuna a Mallorca.

(Pàgina 15) (Pàgina 31)

El de Ribes, un dels 
primers cinemes que 
tornarà a obrir
El Cinema Catalunya de 
Ribes serà dels primers de 
Catalunya que torna a obrir, 
aquest dissabte. Els de Vic, 
fins a finals de juny.

La nova Agència de 
la Natura genera 
debat al territori
Alcaldes com els de 
Vilanova de Sau i Vidrà han 
aixecat la veu contra la nova 
Agència de la Natura que 
impulsa la Generalitat.

(Pàgina 10)

avilalta
Resaltado
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La reobertura de centres educatius, 
amb assistència voluntària per als 
alumnes i en el cas d’Educació Infan-
til també per motius de conciliació 

laboral, ha portat pocs alumnes a les 
aules. A Osona i el Moianès, al vol-
tant del 5%, mentre que al Ripollès 
la dada queda entre l’1% i el 3%. El 

curs, però, continua de forma telemà-
tica. Per altra banda, els alumnes de 
2n de Batxillerat ja es preparen per a 
la selectivitat, que serà al juliol.

Vic/Ripoll/Moià

Guillem Rico

El 12 de març era la darrera 
data que es va apuntar a les 
pissarres dels centres edu-
catius d’Osona, el Ripollès 
i el Moianès. Una data que 
a causa del confinament hi 
ha quedat gravada com si el 
temps s’hagués aturat de cop. 
El calendari, però, va avançar 
de cop, entre l’1 i 2 de juny, 
en funció de les festivitats 
i dies de lliure elecció de 
cada municipi. L’activitat ha 
tornat a les escoles però de 
forma voluntària per a alum-
nes vulnerables i infants d’1 
a 6 anys per motius de conci-
liació familiar. També per a 
orientació als cursos de final 
d’etapa i amb algunes troba-
des puntuals a la resta. Una 
reobertura que s’allargarà 
fins al dia 19 i en què el curs, 
de totes maneres, acabarà de 
forma telemàtica. Les aules 
i els passadissos d’escoles i 
instituts –a les tres comar-
ques han obert tots–, però, 
estan pràcticament buits. 

En el cas dels alumnes 
d’Educació Infantil, en què 
segons el Departament 
d’Educació s’havia de faci-
litar l’acollida cada dia de 
9 a 1 del matí per als casos 
determinats, l’assistència 
ha estat del voltant del 5% a 
Osona i el Moianès, segons 
la directora dels Serveis 
Territorials d’Educació a la 
Catalunya Central, Dolors 
Collell. “Entenem que les 
circumstàncies són força 
restrictives i això no ha faci-
litat que vulguin portar els 
nens”, diu Collell. És consci-
ent que “pot haver generat 
temor”, però “hem ofert el 
servei i s’hi han acollit les 
famílies que han volgut i que 
ho han necessitat”. Al Ripo-
llès, segons Miquel Marcé i 
Montse Giménez, represen-
tants de la junta territorial 
de directors del Ripollès, 
l’assistència ha estat “mino-
ritària”, d’entre un 1% i un 
3% a Educació Infantil, tret 
d’un cas puntual del 7% a 
Sant Joan. De fet, expliquen, 
en algun centre no hi ha anat 
cap alumne o n’han estat un 
o dos. 

On l’assistència és més alta 
ha estat en cursos de finals 
d’etapa, d’entre el 50% i 
el 60%, a 6è o 4t d’ESO. En 
aquest cas, apunta Collell, 
fins a final de curs pot aug-
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Dues alumnes en una de les aules d’Educació Infantil, aquest dimarts a l’escola Fortià Solà de Torelló

Un retorn a les aules peculiar a l’escola Fortià Solà de Torelló

Vuit alumnes de 138

Torelló

G.R.

Tenien ganes de veure els 
amics i les mestres, i molt 
probablement el que els més 
petits s’imaginaven quan par-
laven de tornar a l’escola era 
molt diferent de com ha estat 
la reobertura de centres esco-
lars aquesta setmana: pocs 
alumnes, mantenint distàn-
cies i sense el so i moviment 
propis d’un centre educatiu. 
Aquest dimarts, el dia en què 
van obrir la majoria de cen-
tres d’Osona, perquè dilluns 
era festiu o de lliure elecció, 
tornava l’activitat a l’edifici 
d’Educació Infantil de l’esco-
la Dr. Fortià Solà de Torelló. 
Havien decidit que les famí-

lies podrien entrar al pati per 
deixar els fills i els mestres 
s’esperaven un tros abans de 
la porta de l’edifici amb una 
taula amb mascaretes, gel 
desinfectant i guants. Espera-
ven vuit dels alumnes d’entre 
P3 i P5 que havien confirmat 
que hi anirien d’un total de 
138, en un centre de dues 
línies. Anaven arribant de 
mica en mica amb un famili-
ar i alguns equipats amb mas-
caretes, però a primera hora 
eren només cinc.

Gemma Colomer, una de 
les mares, explicava que “tre-
ballem tots dos i ens ho hem 
anat combinant entre teletre-
ball i treball presencial”. I tot 
i que té tres fills, “la petita 
estava molt avorrida, tenia 

moltes ganes de venir i nosal-
tres no sabíem com fer-ho”. 
Els altres dos germans són 
més grans i no poden anar al 
centre, tret de dies puntuals. 
Una altra mare en arribar 
deia “tant moviment per 
cinc” i també apuntava que el 
germà gran era a casa. 

La directora de l’escola, 
Irene Hernández, explicava 
que havien preparat dues 
aules de P3, les més grans, 
per repartir els vuit alumnes 
a cada classe. Allà, taules 
separades i en arribar cada 
infant s’asseia al seu pupitre 
amb una safata de jocs desin-
fectats i que tornarien a nete-
jar quan els deixessin de fer 
servir –hi ha una persona de 
neteja tot el matí al centre–. 

mentar. De fet, calculen que 
en el global acabin passant 
per escoles i instituts un 
80% dels alumnes, ja que en 
alguns casos s’han planificat 
trobades en grups reduïts 
o tutories per fer un tanca-
ment de curs, que majorità-
riament suposaran que els 
infants vagin un sol dia a les 
aules. En els cursos inter-
medis, l’assistència ronda el 
30% per fer tutories amb cita 
prèvia i algunes d’aquestes 

trobades també puntuals. 
Collell diu que “no hem 

plantejat la conciliació a 
totes les famílies i nivells, no 
era possible logísticament”, 
ja que tampoc sabien inici-
alment la demanda que hi 
hauria entre els alumnes més 
petits. 

En el cas dels alumnes de 
2n de Batxillerat, que han 
de fer la selectivitat, ja han 
acabat el curs i ara es fan 
classes de repàs. Cada centre 

té autonomia i la majoria 
ho continuen fent de forma 
telemàtica. L’institut Cirvi-
ànum de Torelló és un dels 
pocs en què es fan presen-
cials i aquesta setmana han 
tornat a les aules 32 alumnes 
que s’examinaran de la selec-
tivitat. Segons el director, 
Jesús Calonge, han preparat 
els espais per tenir-hi només 
la meitat d’alumnes i fan 
dues classes d’una hora i 
mitja cada matí amb totes les 

mesures de seguretat. A l’ins-
titut Abat Oliba de Ripoll en 
faran a partir del 19 de juny. 

Collell remarca que “s’ha 
fet la reobertura que s’ha 
pogut amb les limitacions 
que hi ha” sobretot per aten-
ció emocional i “també ens 
ha ajudat de cara al setem-
bre”, i assegura que “l’emer-
gència educativa la tindrem 
llavors per incorporar tot 
l’alumnat, ja que “ara no era 
possible”.  

Escoles obertes i gairebé buides
Les aules d’Educació Infantil han obert amb un 5% de l’alumnat a Osona i entre un 1% i un 3% al Ripollès

També entraven galledes i 
pales a les quals posarien el 
nom de cada infant, encara 
que volien evitar al màxim 
sortir als patis on els jocs 
estaven precintats. Un cop 
hi eren tots, decidien que 
ajuntarien els dos grups per 
no deixar-los en un grup de 
tres i un de dos. I comença-
ven una taula rodona per 
explicar com funcionaria el 
centre aquests dies. 

La directora recordava que 
aquests dies havien hagut 
d’elaborar un pla per la reo-
bertura i que tots els centres 
del municipi havien seguit 
una línia similar, de manera 
que els alumnes de 1r a 5è hi 
aniran de forma voluntària 
un dia per fer un tancament 
de curs, “perquè es puguin 
acomiadar en grups reduïts 
i fer teràpia emocional”. En 
el seu cas, els de 6è, que és 
final d’etapa, ho faran dos 
dies a la setmana, els dilluns 
i els divendres, fins a acabar 
el curs, que, remarcava, es 
tancarà de forma telemàtica. 
Hernández assegurava que 
“tots tenen moltes ganes de 
veure’s i acomiadar-se per-
què marxen de l’escola des-
prés de tota una vida aquí”, 
i afegia que, com algunes 
famílies, també veuen una 
incoherència que les famí-
lies puguin portar els fills 
petits cada dia i no els de 
Primària, segons les ordres 
del departament. Pel que fa 
als mestres, de 35 en tenen 7 
de vulnerables per tenir 60 
anys o més, patologies crò-
niques o una d’embarassada, 
que no poden anar al centre. 
Tal com ho tenen organitzat, 
“tenim molt joc”. 

Calculen que aquests dies 
de reobertura amb assistèn-
cia voluntària passaran pel 
centre entre un 10% i un 
15% dels alumnes.

avilalta
Resaltado
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Roger Clot, Júlia Casacuberta, Núria Campàs, Marina Quirantes i Anna Fustero, estudiants de La Salle de Manlleu

Selectivitat confinada
Alumnes de 2n de Batxillerat que han de fer les PAU d’aquí a un mes combinen l’estudi 

en grup pel seu compte amb les classes telemàtiques dels seus centres

Manlleu

G.R.

Begudes –sense alcohol– i 
bosses de patates. Eren les 
provisions per passar una 
tarda d’estudi en grup que 
havien preparat cinc estudi-
ants de 2n de Batxillerat de 
La Salle de Manlleu aquest 
dimecres. Era la primera 
trobada que feien Núria Cam-
pàs, Marina Quirantes, Anna 
Fustero, Roger Clot i Júlia 
Casacuberta per estudiar 
des de l’inici de la pandèmia, 
i com que a la biblioteca 
de Manlleu encara no s’hi 
poden trobar optaven per 
anar a Torelló, en un espai 
prou ample de casa dels avis 
d’una d’elles. Fins llavors, tot 
contacte i tot el que envolta 
la formació acadèmica havia 
estat virtual. 

El trimestre l’han acabat de 
forma atípica, telemàtica, i 
ara es preparen per a la selec-
tivitat, també des de casa. Els 
joves recorden que pel març 
“ens van dir: agafeu tot el que 
faci falta per dues setmanes” 
però “tot sabíem que seria 
una mica més”. Admeten que 
“al principi ens ho preníem 
com una broma” i fins a Set-
mana Santa van fer algunes 
classes en línia de forma “més 
caòtica” fins que tot es va 
posar a lloc. “Amb la Covid-19 
no es podia fer de cap altra 
manera”, diuen, i “tothom ha 
hagut d’improvisar, ningú 
s’ho esperava”, apunten. Els 
professors, asseguren, “en 
general s’han esforçat i han 
treballat més del compte des 
del primer dia” i fins i tot “els 
envies whatsapps a qualsevol 
hora o correus electrònics i et 
contesten”. 

En fer classes telemàtiques, 
expliquen, “ens trobem més 
sols”, tot i el suport virtual. 
També diuen que “les classes 

per ordinador són molt més 
pesades” i que “la selectivitat 
pot ser injusta per a gent que 
no té internet o que té proble-
mes de connexió”. L’avaluació 
també ha estat virtual, en el 
seu cas, partien de la mitjana 

dels dos primers trimestres i 
podien pujar fins a dos punts 
per fer la mitjana de la terce-
ra avaluació. Alguns exàmens, 
comenten, els han fet amb 
dues càmeres enfocades en 
diferents angles. 

Trobar-se, asseguren, els ha 
anat bé per “resoldre dubtes” 
entre ells, encara que saben 
que els poden demanar als 
professors. Diuen que tot 
i això els agradaria haver 

pogut fer alguna classe de 
preparació per a la selecti-
vitat de forma presencial, ja 
que sobretot en les assigna-
tures específiques de cada 
modalitat de Batxillerat són 
pocs alumnes. Però malgrat 
tot, “fem exàmens de selec-
tivitat i veiem que anem ben 
preparats”. A les proves hi 
haurà més opcions i “no ho 
veiem més complicat”. 

A l’inici del confinament, 
comenten, també els angoi-
xava el fet de no saber en 
quines dates es farien les 
proves d’accés a la universitat 
(PAU). Finalment van saber 
que passaven de mitjans de 
juny a inicis de juliol. Més 
dies per estudiar però alhora 
allargar-ho tot plegat un mes 
i asseguren que estan cansats. 

Fer la selectivitat més tard 
també fa que la planificació 
de cara al primer curs de la 
universitat s’endarrereixi. 
La majoria del grup té més o 
menys clar què volen estudi-

“ho veig factible, no pateixo” 
i té clar que vol fer-ho a la 
UVic. Quirantes necessita un 
11,7 per fer Publicitat i RRPP 
perquè “vull anar a Barcelona. 
Els altres tres estudiants són 
de l’àmbit científic. Clot ho 
té clar, vol estudiar Matemà-
tiques i “segons la universitat 
la nota és molt alta”. Opta 
d’entrada per la UPC, però 
si no “hi ha altres opcions. 
Casacuberta es decanta cap a 
l’àmbit sanitari i voldria fer 
Infermeria a Barcelona, i en 
cas que no entri es planteja 
fer-ho a la UdG, on “la nota 
és més baixa”. Qui encara 
té dubtes és Fustero, que 
es debat entre l’Enginyeria 
Biomèdica, la Biomedicina o 
la Nanotecnologia i la Nano-
ciència. Haver endarrerit la 
selectivitat té la part positiva, 
més dies per pensar. 

La situació derivada de la 
pandèmia també marcarà 
l’inici a l’etapa universitària, 
ja que “diuen que no es faran 
totes les classes presenci-
als”. Anar a la universitat 
“fa il·lusió, hi ha un ambient 
nou, gent nova”, però “fer 
classes en línia espanta i des-
motiva” perquè “és un canvi 
important” i al Batxillerat “ja 
portàvem el ritme, coneixes 
els companys i professors” i a 
allà serà tot nou. 

De moment, van pas a pas, 
ara almenys “sabem quan 
serà la selectivitat”.

Divendres, 5 de juny de 2020 3Els efectes del coronavirus / A la fase 2

ar. Les dues que fan els Bat-
xillerats Social i Humanístic, 
Campàs i Quirantes, volen 
encaminar-se cap al món de la 
comunicació. La primera està 
entre Comunicació i Publi-
citat i Relacions Públiques i 

Als centres hospitalaris d’Osona n’hi ha 20

Ja no queda cap ingressat 
per Covid-19 al Ripollès

Vic/Ripoll

EL 9 NOU

L’Hospital de Campdevànol 
va donar l’alta aquest dimarts 
a l’última persona que con-
tinuava al centre a causa del 
coronavirus, de manera que 
al Ripollès ja no hi queda 
cap pacient ingressat per la 
Covid-19. En el cas d’Osona, 
l’Hospital de Vic, la Santa 
Creu i el Sant Jaume de Man-

lleu estan atenent 20 malalts 
infectats pel virus, una xifra 
que ha anat baixant des que a 
principis d’abril es va assolir 
el pic de contagis a la comar-
ca. Tot i això, les autoritats 
sanitàries mantenen la crida 
a no abaixar la guàrdia i reite-
ren que la higiene i la precau-
ció són les mesures més efec-
tives per prevenir possibles 
rebrots. Segons les dades que 
faciliten els mateixos hospi-

tals, des de l’inici de la pan-
dèmia a Osona s’han lliurat 
561 altes a persones diagnos-
ticades de Covid-19, mentre 
que al Ripollès n’han estat 
66. Pel que fa a les xifres que 
reporten les funeràries, les 
defuncions a causa del virus 
continuen estabilitzades en 
363 i 13.

Tot i que el 21 de juny 
finalitzarà la sisena i darrera 
pròrroga de l’estat d’alarma, 
el ministre de Sanitat, Salva-
dor Illa, va anunciar aquest 
dijous que les mascaretes i la 
distància física continuaran 
sent obligatòries a l’espai 
públic mentre no hi hagi 
vacuna o un tractament efi-
caç contra la Covid-19.

“Ara ens trobem 
més sols però 

anem ben 
preparats”

avilalta
Resaltado
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Covid-19 es traduirà en un 
canvi de paradigma: “Portem 
tota la vida havent de com-
plir horaris, cada cop més 
estressats, i amb uns hàbits 

que són força tòxics per a la 
nostra salut mental. Amb 
tres mesos malauradament 
no n’haurem tingut prou per 
fer un canvi de xip”. Sigui 

com sigui, la recomanació dels 
psicòlegs a les persones que 
ara mateix visquin el desconfi-
nament amb pànic és demanar 
ajuda, perquè “si una cosa ens 

espanta i l’evitem, el monstre 
es va fent gran”. Forçar-se a 
sortir no ha de ser la solució, 
però sí que cal recuperar de 
mica en mica la vida al car-

rer. Entre els consells, fer-ho 
d’entrada per satisfer neces-
sitats bàsiques, com comprar, 
i sumar-hi després activitats 
d’oci que reportin benestar.

Pascual tenen 89 i 93 anys i ara per 
ara han abandonat les visites al 
consultori mèdic, la perruqueria o 
els dinars de celebració a Can Janot. 
Els últims tres mesos, de fet, no han 
sortit ni un cop de casa i s’han hagut 
d’abocar a les noves tecnologies per 
mantenir el contacte amb els nets. 
“És clar que troben a faltar tocar-los i 
veure’ls de tu a tu”, explica Massuet, 
“però el meu marit està de baixa i 
jo fins ara teletreballava, de manera 
que s’han sentit molt acompanyades 
i superateses”. També hi ha ajudat 
comptar amb un bon jardí i, tenint 
en compte que tots quatre han estat 
estrictes amb l’aïllament, disposar 
d’un hort o veïns que els han anat 
proveint d’ous.

Ara, amb l’alentiment del ritme de 
contagis, s’obre la porta a recuperar 
progressivament les sortides al car-
rer, però Massuet continua receptant 
cautela: “Veure les terrasses dels 
bars tan plenes i sense respectar les 
distàncies de seguretat em fa patir. 
Jo estic prenent moltes precaucions, 
fins i tot canviar-me la roba abans 
d’entrar a casa, i saber que hi ha gent 
irresponsable m’obliga a extremar-
les més”. Si la pandèmia continua 
evolucionant de la mateixa manera, 
d’aquí a tres setmanes preveuen una 
barbacoa en família, però al jardí i 
conscients que malauradament les 
abraçades i els petons continuaran 
representant un risc.

Núria Perpinyà 
Ripoll

Ripoll

Jordi Remolins

Tot i el confinament, Núria Perpinyà 
no ha parat. La seva feina com a 
responsable de comunicació, con-
vivència, participació i educació de 

l’Ajuntament de Ripoll, afegida a 
un marcat compromís social, ha afa-
vorit que durant tot el confinament 
li hagin faltat hores per treballar. 
“Sovint arribava l’hora de dinar i ni 
tan sols recordava que havia de men-
jar”, afirma.

“A casa, amb la meva parella, 
hi estic molt bé”

Aquesta tècnica ripollesa ja va ser 
la cara visible a l’hora de gestionar 
els dies posteriors dels atemptats de 
l’agost de 2017 a Barcelona i Cam-
brils. Com aleshores, ara explica que 
“quan m’hi poso, no tinc aturador”. 
Potser per això quan li demanen si 
a l’Ajuntament ja tornen a treballar 
no pot evitar un punt d’irritació 
perquè ella no ha deixat de fer-ho. I 
tampoc ha passat gens de por davant 
del perill de contraure la Covid-19. 
“Tinc una malaltia immunitària, 
però si en algun moment he tingut 
por ha estat per aquells que estimo”, 
diu Perpinyà. I de fet ha estat durant 
aquest primer tram de pandèmia 
quan ha sortit la seva part més 
humana. Ha col·laborat en tasques 
de voluntariat, repartint mascaretes, 
activant internet per a les famílies 
més vulnerables i ha continuat col-
laborant amb Creu Roja portant 
menjar a casa de gent gran.

A l’Ajuntament, això sí, només hi 
ha posat els peus per buscar mate-
rial. De fet a casa, “amb la meva 
parella, hi estic molt bé”. Encara que 
sigui lleig dir-ho, és de les que admet 
que s’ha sentit còmoda en la fase 
zero, precisament per aquest clima 
de confort. Només li ha sobrat tot el 
que ha patit molta gent en termes de 
salut, família o havent de tancar els 
negocis. Per això considera que els 
que han continuat cobrant “podem 
considerar-nos uns privilegiats”.

Txell Martí
Roda de Ter

Roda de Ter

Guillem Rico

Fins aquest dimarts no va sortir de 
casa per primer cop, tret dels passe-
jos amb els seus dos fills en llocs amb 
poca gent quan l’estat d’alarma ho 

va permetre. Txell Martí, de Roda, 
és tutora de 6è a l’escola Vedruna 
de Manlleu i va anar a preparar els 
materials pel retorn dels alumnes a 
l’aula en dies puntuals. Els darrers 
mesos “hem estat bastant tancats a 
casa”, on per sort tenen un pati i una 

“Tenim aquesta angoixa per haver 
viscut una mort tan sobtada”

terrassa. Ella va anar per últim cop 
al supermercat al voltant del 20 de 
març i després van acordar que seria 
el seu marit qui sortiria “per evitar al 
màxim els contagis”. 

A la família la pandèmia els ha 
tocat molt de prop i per això “tens 
respecte i molta por”. El seu sogre 
es va començar a trobar malament a 
finals de març, el van ingressar i va 
morir en pocs dies. “El dol ha estat 
molt dur” i fins la setmana passada 
“no vam poder veure la sogra i els 
germans” del seu home. Per això, 
han fet moltes videotrucades “per 
fer teràpia i parlar-ne molt entre els 
germans”. A més, la seva sogra també 
va estar ingressada per la malaltia. 
“No saps com et ve i, de cop, et can-
via molt la vida”, lamenta Martí. Tot 
plegat, “et crea una por i una angoixa 
que hem d’anar traient” i en aquest 
sentit “gràcies als nens ho fas”. La 
rodenca apunta que potser “tenim 
aquesta angoixa per haver viscut una 
mort tan sobtada”. 

La mestra explica que “em va fer 
cosa entrar a l’escola”, on de nou 
“et trobes tots els companys amb 
mascareta, que fa tres mesos que no 
veus, no els pots abraçar ni fer-los 
dos petons”. Després de tants dies “et 
sents segur a dins de casa” i a fora, 
“potser és pel que ens ha passat”, tot 
plegat “fa molt respecte i hem de 
vigilar molt, no és una broma”, asse-
gura la rodenca.

conscients que en un centre d’aten-
ció primària hi entra molta gent amb 
possible Covid-19”. És per això que, 
seguint les recomanacions del Col-
legi de Metges, tots dos van acordar 
dividir-se els espais de casa i deixar 
de compartir lavabos i dormitori. 
De moment continuen aplicant el 
mateix sistema i Domingo, que ha de 
sortir per anar a treballar, és també 
l’encarregada de fer la compra al 
supermercat. Això ha permès al seu 
marit complir un aïllament estricte. 
I és que, tal com explica Carrero, 
durant aquests vuitanta dies només 
ha fet una visita al podòleg i, des que 
va reobrir a finals de maig, sessions 
esporàdiques de tir amb arc al Club 
Vall-Llobera (Muntanyola). “Com-
plir el confinament és una qüestió 
de responsabilitat social”, assegura, 
“excedint-te estàs posant en perill 
la vida dels demés”. També destaca 
que aquest temps li ha servit per 
revaloritzar petits detalls de la vida 
quotidiana i la feina que porten a ter-
me les Germanetes dels Pobres o el 
menjador social El Tupí, amb el qual 
col·laboren.

“És cert que ara mateix estem 
detectant menys casos de Covid-19, 
però no ha baixat tant com es pensa 
la gent”, hi afegeix Domingo. Amb 
l’objectiu d’evitar ser origen d’hipo-
tètics focus de contagi al poble, ella 
preventivament continua sense tre-
pitjar les botigues de Perafita. 

avilalta
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Vic/Ripoll

E.P.

“L’hora de la naturalesa.” 
Aquest és el lema del Dia 
Internacional del Medi 
Ambient d’enguany, que se 
celebra cada 5 de juny des 
de 1973 com a reivindicació 
per continuar vetllant per 
conservar i millorar el medi 
natural que ens envolta. Amb 
un tema principal, el de la 
biodiversitat, amb diversos 
projectes impulsats des de 
la Unió Europea i amb el 
compromís de cada persona, 
ajuntaments de tot Osona i 
el Ripollès encaren uns anys 
clau per assegurar la preser-
vació del medi que envolta 
els seus municipis. 

Entre els projectes de totes 
dues comarques, destaquen 
quatre línies principals 
que regeixen la majoria de 
propostes: fer un pas cap a 
energies més sostenibles; 
millorar el tractament dels 
residus generats; treballar 
per conservar i ampliar els 
espais verds dels pobles i ciu-
tats, i apostar per una cons-
trucció més sostenible. Amb 
aquestes línies, consistoris 
com l’Ajuntament de Vic 
encaren diversos projectes 
que permetran “treballar en 
un horitzó a deu anys vista 
per fer de la ciutat un entorn 
saludable”, com explica 
Albert Castells, regidor de 
Manteniment i Serveis, Medi 
Ambient i Món Rural del 
consistori vigatà. 

La capital osonenca s’ha 
adherit al Pacte Verd liderat 
per la Unió Europea, que 
busca posar el focus a impul-
sar “la mobilitat sostenible, 
el consum de proximitat i les 
solucions basades en la natu-
ra”, entre d’altres. Aquestes 
directrius s’aplicaran a pro-
jectes variats que van des de 
l’ampliació dels espais verds 
a la ciutat, on l’objectiu més 
important serà “tancar l’ane-
lla verda que l’envolta”, com 
afirma Castells, fins a apos-
tes per la mobilitat elèctrica, 
“amb la implementació de 
tres vehicles elèctrics muni-
cipals a la disposició dels 
ciutadans”, diu el regidor de 
Medi Ambient de Vic. 

Dins dels eixos fixats per 
la Unió Europea també hi ha 
altres objectius clau, sent un 
d’ells la reducció, reutilitza-
ció i reciclatge dels residus 
generats. En aquest sentit, 
molts ajuntaments ja han 
fet passos cap a la imple-
mentació de sistemes com 
la recollida porta a porta, 
entre els quals Manlleu, que 
treballa per tenir-lo en marxa 
com més aviat millor. “Hem 
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Aposta per la sostenibilitat 
Els ajuntaments d’Osona i el Ripollès tenen diversos projectes encarats a vetllar pel medi ambient

estat pioners a treballar per 
implementar el porta a porta 
per tractar millor els resi-
dus en una ciutat gran com 
Manlleu, però en el projecte 
també hi ha altres iniciatives 
previstes, com l’ampliació de 

la deixalleria o conscienciar 
la població per evitar que 
s’abandonin andròmines al 
carrer o als contenidors”, 
explica Maite Anglada, 
regidora de Medi Ambient i 
Pagesia de l’Ajuntament de 

Manlleu. 
Aquests són només una 

pinzellada dels projectes cen-
trats en el medi ambient que 
es gesten tant a Osona com al 
Ripollès, però tots tenen una 
finalitat clara: “Adaptar-se 

al nou model de ciutat que 
arriba des d’Europa, no per 
qüestions d’estètica sinó per 
pavimentar una base sòlida 
on construir una societat 
més sostenible”, conclou 
Castells.

Tancament de l’anella verda de Vic
Vic Una de les prioritats per a l’Ajuntament de Vic és aca-
bar de tancar l’anella verda que envolta la ciutat, i el proper 
pas per aconseguir-ho és recuperar la zona del Puig dels 
Jueus, un gran pulmó verd que permetrà connectar tots els 
turons del nord de la ciutat i les riberes dels rius Gurri i 
Mèder. Aquest pla d’acció es troba dins la segona fase del 
projecte europeu Healthy Cities, on també hi ha altres ciu-
tats d’arreu del continent europeu. 
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Jardineria sostenible i sense contaminants
Vic Per aconseguir una ciutat saludable, un dels passos 
necessaris és que aquesta gaudeixi de biodiversitat, i és per 
això que dins del Pla Director de Verd Urbà l’Ajuntament 
de Vic aposta per aplicar nous mètodes de jardineria soste-
nible i lliure de contaminants. Parcs com el Santi Ylla (a la 
foto) ja apliquen aquests mètodes que inclouen, entre d’al-
tres aspectes, tractaments diferenciats de segues, criteris 
sostenibles de poda o l’estalvi d’aigua en sistemes de reg.
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Aposta per millorar el tractament de residus
Manlleu Un dels projectes destacats de l’Ajuntament de 
Manlleu és implantar la recollida de residus porta a porta 
el 2021, però aquest anirà acompanyat d’altres iniciati-
ves. Entre elles destaca una campanya per conscienciar la 
població que no es poden llençar trastos vells als conte-
nidors, o també una ampliació de la deixalleria municipal 
per tal de front a l’arribada i tractament de tots els residus 
recollits a la ciutat.
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Microdeixalleries per a un millor reciclatge
St. Joan de les Abadesses Només Sant Joan de les Abades-
ses ha fet una aposta seriosa per la recollida porta a porta al 
Ripollès. La incapacitat per aproximar-se a aquest model ha 
fet que se substituís per un parc de contenidors que van tenir 
el seu moment de glòria amb la campanya “Ets Ripollès”. Ara 
s’estan instal·lant microdeixalleries a Ripoll, Llanars, Sant 
Joan, Camprodon, Campdevànol i Ribes de Freser, per tal de 
reciclar bombetes, bateries, piles o discos. J.R.
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Amb l’objectiu d’estalviar energia
Torelló Després de l’èxit de l’Oficina d’Estalvi Energètic 
a Manlleu, aquesta proposta s’ha estès cap a la zona de la 
Vall del Ges, on Torelló, Sant Pere i Sant Vicenç ja compten 
amb el servei itinerant que ofereix. Entre altres actuacions, 
l’objectiu de l’oficina és assessorar la població per reduir 
el consum d’energia a les seves llars, la qual cosa permetrà 
disminuir la quantitat d’electricitat necessària als munici-
pis on actua l’Oficina d’Estalvi Energètic.

A
LB

ER
T

 L
LI

M
Ó

S

Vies verdes per unir poblacions
Ripoll La Ruta del Ferro i posteriorment també del Carbó 
que es van habilitar a Ripoll, Sant Joan de les Abadesses i 
Ogassa, a cavall entre el segle anterior i l’actual aprofitant 
una antiga línia ferroviària, van donar una pista aproximada 
d’un ferm valor turístic de futur. L’acceptació de la proposta 
ha afavorit que avui dia s’estigui ampliant el circuit fins a 
Gombrèn, Setcases i per unir el Ripollès i la Garrotxa, amb el 
cicloturisme, l’esport en el medi natural com a objectiu. J.R.

A
JU

N
TA

M
EN

T
 D

E 
R

IP
O

LL

avilalta
Resaltado



NOTICIESNOU9EL

V
ÍC

T
O

R
 P

A
LO

M
A

R

L’operatiu de dimecres estava format per prop d’una vintena d’agents de la Guàrdia Civil i es va centrar en un establiment del carrer Pare Huix

Ampli operatiu policial a Vic
La Guàrdia Civil inspecciona un establiment del barri de l’Estadi. L’escorcoll formava 

part d’una operació a escala internacional contra el tràfic de droga

Vic

V.P.

Fins a cinc furgonetes de 
la Guàrdia Civil van parti-
cipar dimecres en un ampli 
dispositiu policial al carrer 
Pare Huix de Vic. Segons 

fonts de la Guàrdia Civil, el 
desplegament formava part 
de l’anomenada operació 
Ygara, contra una organitza-
ció internacional dedicada 
al transport de grans quan-
titats de haixix a través del 
Mediterrani. Els veïns del 

barri de l’Estadi van veure 
els primers vehicles policials 
poc abans de 3/4 de 7 del 
matí. Es tractava d’un ope-
ratiu que simultàniament es 
desplegava a una desena de 
ciutats (Barberà del Vallès, 
Barcelona, Sabadell, Ripollet, 
Sant Andreu de Llavaneres, 
Sant Quirze del Vallès, 
Girona, Lloret i Pontevedra). 
Es van fer 20 escorcolls i es 
van detenir 19 persones.

Quan el treballador de la 
Carnisseria Amin del carrer 
Pare Huix va anar a apujar la 
persiana de la botiga, diver-
sos agents el van retenir. Fins 
gairebé les 11 del matí, amb 
importants mesures de segu-

retat a tot el carrer i davant 
l’expectació dels veïns, van 
estar inspeccionant el local. 
“Em van demanar insistent-
ment on era el propietari 
de la botiga i no es creien 
que no ho sabés, perquè no 
treballa aquí. Tampoc tinc el 
seu número perquè se m’ha 
espatllat el mòbil”, assegura-
va a EL 9 NOU l’endemà de 
l’escorcoll i encara trasbalsat 
pel que va viure el dia abans. 
“No he pogut dormir i he 
hagut de prendre’m pastilles”, 
explicava mentre insistia que 
l’establiment no té cap mena 
de relació amb el tràfic de 
droga i que els agents només 
van aixecar acta per temes de 

sanitat. “Em demanaven on 
compràvem la carn o produc-
tes com el cuscús o begudes. 
Tenim factures de tot. No 
van esmentar cap tema de 
droga”, segons ell. Els veïns 
de l’establiment tampoc rela-
cionen el local amb el tràfic 
de droga tot i que hi ha un 
elevat moviment de vehicles, 
ja que a part de vendre carn 
ofereixen molts altres tipus 
de productes d’alimentació, 
fins i tot barres de pa a un 
preu econòmic. Sí que havien 
denunciat deficiències sanità-
ries de l’establiment.

Segons la Guàrdia Civil, 
l’operació es va iniciar fa un 

any quan es va detectar a Pal-
ma de Mallorca un veler que 
s’estaria utilitzant per trans-
portar droga. La investigació 
va concloure que hi havia 
una estructura que s’estenia 
per tot l’Estat, des de Ceuta 
i Andalusia fins a Catalunya 
i Galícia, però també amb 
ramificacions a Itàlia, Líbia, 
Marroc, Guinea Bissau, 
Senegal i Tunísia. Finalment 
la Força Armada del Senegal 
conjuntament amb el Servei 
Marítim de la Guàrdia Civil 
destacat en el país africà van 
abordar en aigües internacio-
nals el veler de l’organització 
carregat amb 5.140 quilos 
d’haixix. Es va detenir els 
tres tripulants, que quan van 
veure la presència policial 
van intentar desfer-se de la 
mercaderia.

El treballador del 
local assegura 

que només es va 
aixecar acta per 
temes sanitaris 

Un detingut acusat 
de robar un moneder 
en un hotel de Vic

Vic Un jove de Vic, de 19 
anys, va ser detingut dissab-
te acusat d’haver robat un 
moneder amb diners de la 
recepció d’un hotel de Vic. 
Els fets van passar el 28 de 
maig. Segons els Mossos 
d’Esquadra, uns joves veïns 
de Vic van llogar una habita-
ció i van provocar aldarulls. 
Segons les imatges de segu-
retat de l’hotel, a l’habitació 
hi va haver molt moviment 
de persones i fins i tot va 
requerir la presència d’una 
patrulla de la Guàrdia Urba-
na. Els joves haurien forçat la 
porta d’accés a l’establiment 
i un d’ells es va endur el 
moneder. Els Mossos d’Es-
quadra van poder identificar 
el presumpte autor dels fets, 
un jove amb nombrosos ante-
cedents policials, que diu-
menge va passar a disposició 
judicial.  

Denúncia per una 
agressió sexual  
a Vic

Vic Els Mossos d’Esquadra 
van detenir un home la set-
mana passada a Vic acusat 
d’una presumpta agressió 
sexual. Els fets van passar en 
un portal del carrer Virrei 
Avilés. Una noia va denunci-
ar haver estat víctima d’una 
agressió sexual. Els Mossos 
van detenir el sospitós, que 
va negar els fets i va asse-
gurar que la relació havia 
estat consentida. A més de 
l’informe mèdic de la vícti-
ma, els fets van ser gravats 
per una càmera de vigilància. 
Després de declarar davant 
el jutge, l’home va quedar en 
llibertat. Segons les dades 
delinqüencials dels Mossos 
en què hi consten els fets del 
primer trimestre del 2020, a 
Osona es van denunciar 14 
casos d’abusos o agressions 
sexuals, mentre que al Ripo-
llès en va ser un.

Queixes perquè joves 
van a beure alcohol 
en una zona de Ripoll

Ripoll La regidora del PSC 
a Ripoll va denunciar que 
l’aparcament del Centre 
Tecnològic del Ripollès s’ha 
convertit durant les primeres 
setmanes de desconfinament 
en una zona de borratxeres a 
l’aire lliure. Aquest espai on 
hi ha una taula i bancs que 
queden amagats pel mateix 
edifici del Centre Tecnològic 
ha estat utilitzat per fer-hi 
trobades a l’aire lliure per 
beure-hi alcohol, aprofi-
tant que a les nits està poc 
il·luminat. Per això s’ha pro-
posat de desplaçar la taula 
per fer-la més visible al pas 
de vehicles per l’avinguda 
Eduard Soler i la ronda Mas 
d’en Bosch. La regidora de 
Seguretat de Ripoll, Dolors 
Vilalta, va informar que la 
Policia Local està al cas per 
evitar que es repeteixin epi-
sodis d’aquesta mena. J.R.

Anís, a lcohol, a igua, farigola, camami l la, 
a lfàbrega, menta, tarong ina, maria l luïsa, 
bro ida, nepta. . .40 d ies a so l i serena. . .
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Pilar Verdaguer
i Codina

Vídua de Pere Marginet i Rovira
Ha mort cristianament el 31 de maig, a l’edat de 92 anys.

A.C.S.

Els seus fills, Ramon i Nati, Concepció i Josep; nets, Montse, Toni i 
Núria, Raquel i Txevi, Eva i Xevi; besnets, Alguer i Guida; germans, 
Núria i Joan ( ), Mercè i Miquel; i tota la família, en participar-vos 
tan sentida pèrdua, us preguen un record i us agraeixen les mostres de 
condol rebudes. També voldrien fer un agraïment molt especial a les 
cuidadores del centre de dia i al personal del CAP de Folgueroles, per 
l’afecte i la feina ben feta. 

Folgueroles, juny de 2020

Francisco Alvarez
i Hidalgo

Quico
Ha mort cristianament el dia 2, a l’edat de 59 anys.

A.C.S.

Els seus germans, Antònia, Manel, Montse i Jaume; germans 
polítics, Maria Prat i Roser López; nebots, oncles, cosins i tota 
la família, en participar-vos tan sentida pèrdua, us preguen que 
el recordeu en les vostres oracions, i us agraeixen les mostres de 
condol rebudes, així com l’assistència a l’acte del seu comiat.

Vic, juny de 2020

Miquel
Carrera

i Busquets

Des de l’Institut
Miquel Martí i Pol

et recordem.

Tots els companys, alumnes 
i famílies de l’Institut Miquel 
Martí i Pol de Roda de Ter. 

Roda de Ter, juny de 2020

Francisco Alvarez 
i Hidalgo

Quico
Treballador de Vialnet

Ha mort el dia 2 de juny

El Consistori de Vic comparteix el dolor de la família
i s’uneix al dol dels que senten la seva pèrdua.

Vic, juny de 2020

Josep Rodríguez
i Surinyach

Ha mort cristianament el dia 28 de maig, a l’edat de 75 anys.

A.C.S.

La seva esposa, M. Dolors Morera Vilaregut; fills, Anna i Aleix, 
Miquel i Anna, Pep i Mireia; nets, Joel, Carlota, Laia, Pol, Oriol 
i Nil; germans, Conxita, Fina, Albert, Toni ( ), Jesús i Joan; ger-
mans polítics, nebots, cosins i tota la família, en participar-vos 
tan sentida pèrdua, us preguen que el tingueu present en les vos-
tres oracions, i us agraeixen les mostres de condol rebudes.

Sant Julià de Vilatorta, juny de 2020

Antoni Clapera

i Padrisa

8-6-2019

Fa un any que ens vas deixar
i et trobem molt a faltar.

Ens costa molt tirar endavant 
sense tu.

Sempre et portarem
al nostre cor.

La teva esposa, fills i nets,
que tant t’estimem.

Folgueroles-Vic, juny de 2020

1r aniversari de la mort de
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Ple calmat a Montesquiu 
després del canvi de govern

JxCat i Som aproven un pla d’acció per set anys

Montesquiu

G.R.

Montesquiu va fer dimarts 
el primer ple des del canvi 
de govern. JxCat i Som van 
començar responent un but-
lletí que va fer arribar l’antic 
govern d’ERC als domicilis en 
què valorava l’afectació de la 
pandèmia i parlava de manca 
d’informació. Segons l’alcal-
de, Jaume Romeu (JxCat), se 
n’han detectat 24 casos i hi 
ha hagut tres morts, dos dels 
quals a la residència, on hi ha 
hagut contagis i on han mort 
tres persones més “segons 
informes” per altres causes.  

El ple va aprovar el Pla 
d’Acció Municipal que defi-
neix “les línies per set anys”, 
segons Carles Colomo (SM-
Amunt), i que marca 33 objec-
tius que es tradueixen en 203 
accions, com crear un regla-
ment i una regidoria de Parti-
cipació Ciutadana. ERC hi va 
votar en contra perquè segons 
l’exalcaldessa Sònia Muñoz 
“hi ha punts repetits i alguns 
que ja vam posar en marxa o 
el govern antic”, a banda que 
hi ha altres qüestions que no 

Plega una regidora
Montesquiu La regi-
dora d’ERC Montserrat 
Armengol va renunciar al 
càrrec per motius perso-
nals. Al ple de dimarts ja 
no hi va anar.

Set mesos i mig sense trens 
entre Ribes i Puigcerdà

La recàrrega de 
vehicles elèctrics 
al CAP genera 
malestar a 
Ripoll

Ripoll

J.R.

El grup d’Alternativa per 
Ripoll-CUP presentarà una 
moció en el ple d’aquest juny 
demanant que s’habilitin 
zones gratuïtes d’aparcament 
davant del CAP. Aquesta 
proposta que ja havien dei-
xat sobre la taula en un ple 
anterior es reactivarà després 
que el govern hagi afavorit la 
instal·lació davant d’aquest 
centre sanitari d’un punt de 
recàrrega ràpida de vehicles 
elèctrics. El regidor de la CUP 
Aitor Carmona qüestiona que 
sigui fàcil ocupar espais de 
l’actual zona blava per posar-
los a disposició d’empreses 
energètiques, però en canvi 
que no s’hagi estat tan àgil 
per fer-hi espais d’estaciona-
ment per anar a visites mèdi-
ques. El municipi té previst 
la instal·lació immediata de 
vuit noves unitats de recàr-
rega. Paral·lelament també 
se n’instal·laran en espais 
privats com a complement de 
l’activitat comercial dels seus 
promotors. L’alcalde, Jordi 
Munell, va defensar en l’últim 
ple aquesta proposta afirmant 
que afavoreix una estratègia 
d’energia neta que alhora 
promou el consum en establi-
ments o bé la visita a espais 
culturals. Des de fa vuit anys 
Ripoll ja disposa d’un punt de 
recàrrega a la plaça de l’Ajun-
tament. Pel que fa als aparca-
ments per accedir al CAP, va 
assenyalar que estan buscant 
una solució per habilitar-los, 
tot i que va indicar que “està 
bé poder anar al metge amb 
vehicle elèctric”.

compartien. També van modi-
ficar el pla de Protecció Civil. 
Segons Fede Trapé (JxCat) 
“ve de les inundacions del 
gener” i era una moció que va 
quedar aturada al ple en què 
va renunciar l’antic govern. 
El pla vol “augmentar la pru-
dència”, segons Trapé. També 
es va aprovar un codi ètic per 
a l’Ajuntament. En els dos 
casos, amb l’abstenció d’ERC. 
Hi va haver unanimitat en 
una moció per reduir l’IVA 
cultural.

Comença la segona 
ronda de trobades 
per definir el futur 
del govern de Roda 
Roda de Ter ERC de Roda 
inicia aquest divendres la 
segona ronda de trobades 
amb la resta de formaci-
ons per definir el futur del 
govern després de la crisi 
entre IPR i JxCat. Segons el 
republicà Roger Corominas, 
“ara serem més proactius” i 
“començarem a posar condi-
cions sobre com veiem que 
ha de ser la governabilitat”. 
Aquest divendres es tro-
ben per segon cop amb els 
regidors que ja no estan al 
govern. La setmana que ve ho 
faran amb el govern que els 
ha de presentar una proposta, 
diu l’alcalde, Albert Serra.

Ribes de Freser

EL 9 NOU

Adif iniciarà el 22 de juny les 
obres de millora al túnel de 
Toses, la qual cosa comportarà 
interrompre la línia de tren 
R3 entre Ribes i Puigcerdà 
durant més de set mesos, fins 
al febrer. Segons ha avançat 
l’Agència Catalana de Notí-
cies, Renfe ja està estudiant 
opcions per oferir servei alter-
natiu per carretera. Després 
del descarrilament que hi va 

haver al túnel el 9 de juliol de 
l’any passat, se’n reconstruirà 
el revestiment i es millorarà 
el drenatge, a més a més de 
fer-hi tasques de farciment i 
reposició d’instal·lacions. Ara 
ja han començat les feines 
prèvies de topografia. 

A l’espera de les obres, 
l’agost del 2019 s’hi va fixar 
una limitació de velocitat 
de 30 km/h que ha allargat 
el trajecte entre Planoles i 
Puigcerdà en prop de vuit 
minuts.

avilalta
Resaltado
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Pugen els aturats però menys que a l’abril
L’augment al maig és menor que el que hi va haver a l’abril tant a Osona com al Ripollès i al Moianès

Vic/Ripoll/Moià

D.A.

El nombre d’aturats al maig 
ha tornat a anar a l’alça però 
la quantitat és inferior a la 
que hi va haver el passat mes 
d’abril tant a Osona com al 
Ripollès i al Moianès. En el 
cas d’Osona, ara hi ha 9.227 
persones a les llistes de 
l’atur, 438 més que a l’abril, 
quan n’hi va haver 706. Tot i 
així, des de l’inici del tanca-
ment econòmic per la pandè-
mia, a mig març, el nombre 
d’aturats ha augmentat en 
1.570 persones. Al Ripollès 
l’augment entre l’abril i el 
maig ha estat de 37 persones, 
situant la xifra total en 1.144. 
En aquest cas l’augment 
és molt menor que els 238 
aturats que va augmentar al 
mes d’abril respecte el març . 
També al Moianès l’augment 
ha estat petit, de només 9 
aturats més al maig respecte 
a l’abril, mentre que a l’abril 
aquest augment va ser de 64 
respecte al març. 

El que sí és diferent és 
el nombre de demandants 
d’ocupació. I això té a veure 

amb els afectats per ERTO, 
ja que malgrat no estar tre-
ballant o treballant menys  
no es comptabilitzen com 
a aturats. Així, la quantitat 
de demandants supera amb 
escreix qualsevol xifra dels 
darrers deu anys, tant a Oso-
na com al Ripollès, les dues 
comarques amb dades histò-
riques..

Pel que fa als ERTO, fins 
al passat dimecres n’hi havia 
1.818 a Osona, amb afectació 
a 13.575 persones; 346 amb 
afectació per a 1.773 perso-
nes al Ripollès, i 117 amb 754 
afectats al Moianès. En el cas 
d’Osona sumen 3 ERTO i 34 
afectats més, i en el del Ripo-
llès són 5 ERTO i 2 afectats 
més. També pot passar que hi 
hagi part de treballadors ja 
desafectats. A tot Catalunya i 
segons va explicar dimarts el 
secretari general de Treball, 
Josep Ginesta, la reducció 
d’afectats ha estat baixa, de 
només 66.000 persones quan 
ja havia començat la desesca-
lada i per tant ha tornat l’ac-
tivitat. Ginesta espera que 
aquesta xifra creixi a finals 
de juny. N

EU
S 

PÁ
EZ

Osona

Ripollès

Aturats Demandants d’ocupació

Atur i demandants d'ocupació (maig 2010-2020)

2010           2011          2012          2013           2014          2015           2016          2017           2018    2019          2020

2010           2011          2012          2013           2014          2015           2016          2017           2018    2019          2020

17.808 17.728 17.708 17.641

14.704

12.562
11.351

9.982
9.182

8.595

19.802

12.341 12.591 12.961 13.442
12.065

10.502
9.487

8.080 7.508 7.073

9.227

2.573

2.290 2.293
2.481

2.151

1.717
1.494

1.315 1.218 1.139

2.687

1.702
1.616 1.666 1.719

1.579
1.404

1.143
1.033 942 850

1.144

La Covid-19 precipita la transformació digital 
de les empreses a Osona

Contingut elaborat per Creacció

La Covid-19 ha posat en dubte 
moltes rutines i processos del 
dia a dia d’empreses i profes-
sionals.

L’ús del canal digital s’ha 
intensificat com mai, tant per 
continuar treballant des de casa 
com per activar a correcuita 
nous canals de contacte amb 
els clients o obrir nous mercats. 
El canvi s’ha realitzat precipi-
tadament i, en molts casos, 
sense una cultura digital ben 
arrelada a les empreses.

Tot plegat ens ha de fer refle-
xionar sobre els nous canals de 
relació amb el mercat (multica-
nalitat), la importància de les 
dades per conèixer millor les 
necessitats dels clients, enten-
dre que digitalitzar no va només 
de tecnologia (sobretot va de 
persones i equips) o la necessi-
tat de disposar d’una identitat 
digital sòlida. La pandèmia, 
doncs, ha accelerat la necessi-
tat d’afrontar la transformació 
digital.

A Osona hi ha un gran 
nombre d’empreses vincula-
des a les tecnologies digitals, i 
moltes referents al sector. Pere 
Martínez, CEO de Confluèn-
cia i ITechGrup, assegura que 
“la transformació digital s’ha 
accelerat entre 5 i 10 anys i ha 
fet justícia a la feina de molts 

anys d’empreses i persones del 
sector TIC, que s’han convertit 
en essencials aquests mesos”.

Oriol Feu, cofundador i soci 
d’Ifeu, es mostra convençut 
que “la tecnologia serà un 
element clau per superar el nou 
escenari que ens trobarem. 
Aquests mesos hem constatat 
com els clients que disposaven 
d’unes bones infraestructures 
de comunicacions i de sistemes 
i que una part del seu negoci 
es feia a través d’internet han 
mantingut un altíssim nivell de 
productivitat”.

Per la seva banda, Meritxell 
Cos, project manager de l’àrea 
de consultoria de Vilar Riba, 
assenyala que “si s’aprofiten bé 
les tecnologies, les empreses 
poden eliminar els malbarata-
ments dels seus processos. 
Les tècniques de Lean Office 
ens permeten identificar mal-
barataments i propostes per 
reduir-los o eliminar-los”. I es 
mostra convençuda que des de 
les noves maneres de treballar, 
les empreses estan descobrint 
nous models de negoci, serveis 
o maneres d’arribar als clients, 
entre d’altres.

La digitalització, assegura 
Martínez, “facilita els canvis 
que les empreses es veuen 
obligades a tirar endavant, amb 

inversions contingudes“. En 
aquest sentit, Feu considera 
que “s’accelerarà la implan-
tació de noves oportunitats 
vinculades a les TIC que ja eren 
tendència abans de la Covid-
19, com ara el Cloud públic/pri-
vat, la indústria 4.0, l’Internet 
of Things (IOT), la intel·ligència 
artificial (AI), la seguretat de les 
dades, etc. Estem convençuts 
que en tots aquests àmbits 
creixerà la demanda”.

Per la seva banda, Cos apun-
ta que “una oportunitat a tenir 
present és aprofitar la tecnolo-
gia per afavorir temes de soste-
nibilitat, com ara la reducció de 
les emissions generades pels 
desplaçaments i la millora de 
les polítiques de conciliació de 
les empreses”.

Els experts coincideixen a 
destacar que les tecnologies 
seran clau per a les empreses 
en el futur més immediat.

Martínez assegura que “a 
curt termini (2020), el Cloud, 
la seguretat i la indústria 4.0. 
seran claus. A mitjà termi-
ni (2021-2022), les anàlisis 
predictives i els robots. I a llarg 
termini (2023), la intel·ligència 
artificial”.

Per la seva banda, Feu desta-
ca “la implantació definitiva del 
Cloud privat/híbrid/públic espe-

cialment en la virtualització de 
les aplicacions, dels escriptoris 
dels usuaris i de les càrregues 
de treball per aquelles empre-
ses que encara no hagin fet 
aquesta evolució. També seran 
clau la construcció d’aplica-
cions basades en serveis (el 
concepte serverless) que obren 
un munt de possibilitats als 
desenvolupadors”.

Finalment, Cos posa èmfasi 
en la seguretat: “Per a les em-
preses serà vital la seguretat de 
la informació. Des de tenir la in-
formació amb plans de contin-
gència de negoci fins a establir 
comunicacions segures”.

Més informació a:
empresa@creaccio.cat
www.creaccio.cat

“En el futur més 
immediat, la 

seguretat de la 
informació és un 
dels temes clau”

Meritxell Cos,
de Vilar Riba

Oriol Feu,
d’Ifeu

Pere Martínez,
de Confluència

avilalta
Resaltado



ECONOMIANOU9EL Divendres, 5 de juny de 202026 Els efectes del coronavirus

Llotja de Bellpuig (1-6-20)

CONILL: 1,65 (=)
POLLASTRE VIU: 0,79 (=) – 1,15 (=)
POLLASTRE SACRIFICAT: 1,38 (=) – 1,87 (=) 
OUS: xl: 1,28 - l: 0,78 - m: 0,70 - s: 0,53 
GALLINA LLEUGERA: 0,08 (=) 
GALLINA SEMIPESADA: 0,25 / 0,26 / 0,27 (=)
GALLINA PESADA: 0,07 (=)
GALL: 0,05 (=)
ESTRUÇ: S.C.

Llotja de Vic (29-5-20) 

PORC: 1,701 / 1,713 (+0,016)
GARRINS RAÇA: recollida: 18/ 20 (=)
PARTIDA GRAN: 57/58,50 (+1,50)
ANOLLS (des de 351 kg): 3,77 / 3,62(+0,05)/ 3,40 / 3,25 (= )
VEDELLS (fins a 350 kg): 3,82 / 3,63(-0,05) / 3,48 / 3,34 (=)
FRISONS (+ de 211 kg): 3,36 / 3,28 / 2,02 (=)

FRISONS (fins a 210 kg): 3,13 / 3,05 /1,61 (-0,03)
VEDELLA(261/300 kg): 3,74/3,60/3,49/3,17 /2,48(=)
VEDELLA(221/260 kg): 3,80/3,64/3,53/3,26/2,47 (=)
VEDELLA(180/220 kg): 3,84/3,64/3,51/3,26/ 2,46(=)
VACA: 2,60/2,40/2,15/1,85/1,40/1,20  (=)
FRISÓ: 25 / 85 (=/=) 
ENCREUAT: 90 / 215 (=/=)
TÒFONA NEGRA: 180-300 (preu des del 6 de març) 

Mercolleida (29-5-20)

PORC VIU selecte: 1,288 (+0,012) 
LLETÓ 20 kg: 36,50 (+1,50)   
XAI (23 a 25 kg): 2,70 (+10)  
XAI (25 a 28 kg): 2,55 (+10)  
OVELLA DE VIDA: 75 /u (=)  
BLAT PINSO: 188 (-2)
BLAT PA: 192 (-3)
MORESC: 178 (-1)

ORDI LLEIDA: 164 (-1)  
COLZA: 330  (=)  

Llotja de Barcelona (2-6-20)

GARROFA: 220/t (=)
GARROFA FARINA: 210/t (=)
SOJA PAÍS: 318 (–7)
MORESC UE: 180/t (=)
BLAT: 189/t (–4)
ORDI PAÍS: 160/t  
FARINA DE PEIX: 1.030 (=)
GIRA-SOL: 220 (–5)
MILL: 475 (=)
COLZA: 258
SORGO: S.C.

Grans del Lluçanès (29-5-20)

GRA DE COLZA: 339,25  (-5,25)

Vic

D.A.

L’Ajuntament de Vic ha 
ampliat les ajudes al sec-
tor del comerç amb una 
aportació als marxants dels 
mercats setmanals i amb un 
acord amb Vic Comerç per 
implementar “com a defini-
tiu” el servei de la compra 
a casa que es va fer a l’inici 
de la crisi del coronavirus 
“de forma improvisada”. Les 
novetats, que se sumen als 
ajuts directes a comerços pel 
tancament, les van explicar 
aquest dijous l’alcaldessa, 
Anna Erra; la regidora de 
Fires, Promoció Econòmica 
i Comerç, Beth Piella, i el 
president de Vic Comerç, 
Toni Brachs. Erra va explicar 
que entre els ajuts directes 
que “arriben a més de 800 
negocis” i les obres i adapta-
ció com ara els carrils bici o 
voreres més amples sumen 
uns 700.000 euros d’inversió.

Tot plegat, segons Erra, si 
“no hi ha complicacions amb 

L’Ajuntament de Vic amplia les 
ajudes al comerç i als marxants

Acorda ajudes per mantenir la compra a domicili i enceta la campanya “A Vic compraràs segur” Petites fires 
per recuperar 
activitat

Vic

D.A.

Entre el Mercat de Música 
Viva de Vic i la Fira de la 
Muntanya, que es faran 
presencialment i amb un 
format adaptat a la situ-
ació del coronavirus, hi 
haurà a Vic entre quatre i 
cinc petites fires per “anar 
recuperant activitat”, 
segons va explicar Beth 
Piella. S’acotaran a l’espai 
del parc Balmes i seran de 
temàtiques diferents cada 
una d’elles. 

“Ho estem acabant d’or-
ganitzar”, va dir Piella, 
“però n’hi haurà una dedi-
cada a productes alimen-
taris, sobretot perquè no 
s’ha pogut fer la fira Lacti-
um; una altra a l’artesania, 
i una altra als estocs que 
poden treure els comer-
ços”. D’aquesta manera, va 
dir, també es dona sortida 
al sector dels firaires, que 
ha quedat molt aturat. 
S’organitza des d’Ofim 
“perquè hi ha prou capa-
citat”, però s’hi afegiran 
activitats culturals.

Vaga per sobrecàrrega de feina al supermercat 
Lidl de Ripoll i a un dels dos que hi ha a Vic
Vic/Ripoll Uns 25 treballadors dels supermercats Lidl de la car-
retera de Manlleu de Vic i de Ripoll han fet vaga aquest dijous 
per protestar per la sobrecàrrega de feina que pateixen els tre-
balladors i el retard a aplicar les mesures de seguretat a causa 
de la Covid-19 als centres de la cadena alemanya. La convoca-
tòria de vaga s’ha fet de forma conjunta pels sindicats CCOO i 
UGT representats al comitè d’aquesta empresa, que té 13.500 
treballadors a tot l’Estat. Els treballadors es queixen que “hem 
fet 10, 12 i 14 hores alguns dies i no ens les han pagat com es va 
quedar”. L’empresa havia adquirit el compromís de pagar-les al 
150%. També es queixen que fins a l’abril no van tenir vestuari 
de protecció i que “permet que entrin a l’establiment persones 
sense mascareta”. Els treballadors van fer pancartes i es van 
manifestar durant tot el dia davant dels establiments. També es 
queixen que al País Basc s’ha arribat a un acord amb el sindicat 
ELA, que recull propostes “sistemàticament ignorades per l’em-
presa” però que només s’aplica en aquesta comunitat. A
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la crisi sanitària, amb l’objec-
tiu d’anar organitzant activi-
tats per no aturar la ciutat i 
mantenir-la viva”.

Piella va explicar que fins 
ara s’han atorgat 800 euros 
als comerços que van haver 
de tancar per força i 500 als 
que tot i no haver-ho de fer 
els va baixar la facturació. 
Ara es bonificarà la taxa que 

paguen “els marxants que 
venen als mercats en funció 
de cada un” i estem “refent 
dibuixos per intentar enca-
bir-los tots amb les mesures 
de seguretat”, va dir, i va 
afegir que dimarts ja hi van 
poder ser tots i que conside-
ren els mercats “part impor-
tant de l’atractiu turístic de 
la ciutat”. 

D’altra banda, amb un 
projecte amb “tres potes”, 
el consistori, Vic Comerç 
i les entitat socials Areté i 
ADFO, han acordat mantenir 
i impulsar la plataforma de 
compra en línia i el reparti-
ment a domicili que faran les 
dues entitats. “L’Ajuntament 
aporta aquest repartiment 
gratuït per a tots els comer-
ços socis de Vic Comerç i 
obert a la resta pagant”, 
diuen. Alhora, des de Creac-
ció es fa formació als comer-
ciants. Tot plegat fa veure 
la situació amb optimisme a 
Toni Brachs, que afegeix que 
l’associació ha tingut quatre 
baixes “de comerços que van 
tancar”, però cinc altes. És 
conscient que poden haver-hi 
més comerços que tanquin 
per la crisi, però assegura 
que “estem obrint amb totes 
les mesures de seguretat 
i notem la confiança dels 
clients”. El consistori ha 
engegat una campanya amb 
un vídeo promocional sota el 
lema “A Vic compraràs segur”. 

Piella, Erra i Brachs, durant la roda de premsa per presentar la campanya

avilalta
Resaltado

avilalta
Resaltado
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El Catalunya de Ribes serà un dels 
primers cinemes del país a obrir

La primera projecció tindrà lloc aquest dissabte, amb el màxim d’un terç de l’aforament a la sala

Una sala més que centenària
Ribes de Freser La primera sala a obrir és 
també una de les més antigues de l’Estat. 
Segons un estudi realitzat a la Universitat 
de Santiago de Compostel·la, el Catalunya 
de Ribes i el Fontova de Calonge són les 
pantalles deganes. El Catalunya existia l’any 
1900 com a cafè-teatre i consta que l’any 

1906 ja s’hi feia cinema, llavors amb el nom 
de Taga. Eugeni Casals, que ja era operador 
de la sala, se’n va fer càrrec l’any 1970. L’any 
2009, l’entitat Amics del Cinema va assumir 
la gestió de la sala després que aquesta fos 
adquirida per l’Ajuntament per salvar-la. A 
la fotografia, Eugeni Casals aquest dijous a 
la sala del Cinema Catalunya. 
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Ribes de Freser

Jordi Vilarrodà

Les portes del Cinema 
Catalunya de Ribes es torna-
ran a obrir aquest dissabte. 
Serà la primera sala d’exhibi-
ció del país, juntament amb 
la de Bellpuig,(L’Urgell), que 
reprengui l’activitat després 
dels mesos de confinament. 
Amics del Cinema de la Vall 
de Ribes, l’entitat que gesti-
ona el Catalunya, ha previst 
totes les mesures de protec-
ció perquè els espectadors 
puguin tornar a la sala, una 
de les tres que es mantenen 
en actiu al Ripollès. 

“Hem de veure si tornem a 
engrescar la gent, amb totes 
les precaucions que calguin”, 
explica Eugeni Casals, antic 
propietari del cinema, que 
es continua fent càrrec de la 
seva gestió junt amb altres 
socis d’Amics del Cinema. 
La limitació de l’aforament 
no el preocupa: al Catalunya 
hi caben 180 espectadors i 
en podran acollir 60 com a 
màxim. “Quan en fem 60 en 
una sessió normal, ja és un 
bon èxit... amb la gent del 
poble i sense els de fora, em 
sembla que serem poquets”, 
explica. A Ribes esperen 
que al llarg de l’estiu vagi 
arribant el turisme que ve 
sobretot de Barcelona i el seu 
entorn, i que ajuda molt a 
omplir el cinema, recuperant 
pel·lícules que s’han anat 
estrenant durant la tempo-
rada. És el cas de la que es 
projectarà aquest dissabte 
a partir de les 7 de la tarda, 
1917, de Sam Mendes, la 
gran candidata a arrasar en 
els Oscars d’enguany, que 
es va quedar finalment amb 
tres estatuetes tot i els elo-
gis unànimes de la crítica a 
aquest drama ambientat en 
la Primera Guerra Mundial. 

“Tenim programades les 
pel·lícules que havíem de fer 
quan vam haver de tancar pel 
coronavirus”, explica Casals. 
Més endavant, al mes de 
juliol, esperen passar d’una 
a dues sessions i tornar a fer 
cinema els diumenges. 

Les entrades que es ven-
dran al Catalunya seran 
numerades, tal com marca 
la normativa actual, “amb 
la data del dia de la sessió”. 
Es podrà pagar amb targeta, 
una opció que fins ara no era 
possible. Els espectadors es 
posaran separats per un dis-
tància de dos metres, excepte 
en els casos que formin part 
de la mateixa unitat familiar, 
i se’ls demana que vagin amb 

mascareta mentre l’estat 
d’alarma estigui en vigor. Hi 
haurà gel hidrològic a dispo-
sició i després de cada sessió 
el cine es desinfectarà . 

A TORELLÓ, EL DIA 11

El segon cinema que té 
previst obrir és el Casal de 
Torelló, on AlTer Cinema 
reprèn les projeccions el 
proper dijous dia 11. Ho farà 
també amb un terç d’afora-
ment, segons la normativa 
prevista per a la segona fase, 
i al llarg dels propers mesos 
volen anar recuperant les 
projeccions ajornades durant 
l’estat d’alarma. La primera 
pel·lícula serà un plat fort: 

la coreana Parásitos, la gran 
triomfadora dels Oscars 
d’aquest any amb les esta-
tuetes de millor pel·lícula i 
millor director per al coreà 
Bong Joon-ho. Per aquest 
mes hi ha dues sessions més 
previstes, els dies 18 i 25. 
En la primera, es recupera el 
Cicle Gaudí de produccions 
catalanes amb La innocència, 
dirigida per Lucía Alemany. 
L’altra sala de cinema gestio-
nada per una entitat, el Casal 
Camprodoní, de moment no 
té data prevista per tornar a 
l’activitat. El cap de setmana 
del confinament, el 14 i 15  
de març, el cine de Campro-
don també tenia en cartellera  
1917.

A finals de 
juny tornarà 
el cinema al 
Sucre de Vic

Vic

J.V.

Els Multicines Sucre obri-
ran, amb tota probabilitat, 
el proper dia 26 de juny “si 
no hi ha cap inconvenient 
de darrera hora”. Així ho 
confirmava el seu propie-
tari, Albert Vilà, aquesta 
setmana en declaracions 
a EL 9 FM. L’altra sala del 
grup, el Cinema Vigatà, 
obrirà més endavant. 
En aquell moment, Vilà 
espera que l’aforament 
permès a les sales pugui 
ser del 50% del que tenen 
assignat. 

Per al propietari dels 
Multicines Sucre, el més 
important és que el públic 
recuperi “la confiança 
social”, és a dir, que tingui 
la sensació “d’estar fent 
una cosa que no li com-
porti conseqüències de 
salut”, perquè la prevenció 
d’estar en espais tancats és 
una de les que caldrà supe-
rar. L’altre inconvenient 
amb què es trobaran exhi-
bidors com ell és la manca 
d’estrenes, perquè moltes 
es van ajornar a causa de 
la crisi de la Covid-19. “No 
hi ha títols d’estrena”, diu. 
La primera serà Pinocho, 
la versió del clàssic conte 
produïda per la Warner, 
amb Roberto Benigni com 
a protagonista, que s’havia 
d’haver estrenat a l’abril. 
“Si no tenim estrenes, ho 
suplirem amb retrospecti-
ves, títols que han tingut 
impacte en la vida de les 
persones i que es puguin 
recuperar en pantalla 
gran”, afirma. També el 
divendres 26 de juny és la 
data que es planteja l’em-
presa Circuit Urgellenc, 
que gestiona el Cinema 
Comtal de Ripoll, per 
reprendre-hi les sessions. 

El Julius, fins a 
principis d’any
Vic El Cineclub Vic no té 
previst tornar a l’activitat 
fins la propera temporada, al 
setembre, recuperant títols 
que havien de projectar 
aquesta primavera. L’enti-
tat que també organitza el 
Festival Julius ha decidit 
traslladar l’edició d’enguany 
a noves dates “a principis 
de 2021”. La causa principal 
són les dificultats que el 
confinament ha provocat en 
els rodatges. Aquest canvi es 
mantindrà per a les futures 
edicions.

L’actriu Asami rebrà el premi honorífic del festival de cine de Vic

Protagonisme japonès a les Nits

Vic

J.V.

El Japó tindrà un protago-
nisme destacat al Festival 
Nits d’enguany, que tindrà 
lloc entre els dies 23 i 26 de 
juliol a Vic en format més 
reduït (vegeu EL 9 NOU, 
22 de maig). L’actriu Asami 
(Asami Sugiura) rebrà el 
Premi Honorífic d’aquesta 

edició, un guardó que havia 
de recollir presencialment i 
que li serà lliurat de forma 
virtual. Amb 150 pel·lícules 
rodades, és una de les icones 
del cinema de culte japonès 
des que va debutar l’any 
2005 amb Kiss Me or Kill Me, 
i es va consagrar amb títols 
com Sailor Cats (2011) o 
Burnout Neo (2012). Amb 
Tunguska Butterfly, un relat 

de redempció amb molta 
reivindicació feminista, ha 
decidit posar punt final a la 
seva carrera.

La filmografia japonesa 
recent que es podrà veure 
al Festival Nits està encap-
çalada per films d’acció com 
Crazy Samurai Musashi, en 
estrena mundial, Promare o 
Hydra. Hi haurà presència 
també de l’anime representat 

per la producció  Her Blue 
Sky i del cinema infantil amb 
Yatsurugi 9. 

L’actriu japonesa Asami

avilalta
Resaltado
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El somni americà
La futbolista manlleuenca Jordina Colomer, ex del Barça i l’Espanyol, jugarà als Estats Units

Manlleu

Laia Miralpeix

La manlleuenca Jordina 
Colomer tenia clar, des de 
ben petita, que volia anar 
a Amèrica. I amb les idees 
tan clares, i amb només 17 
anys –a punt de complir-ne 
18–, aquest estiu creuarà 
l’Atlàntic per començar una 
etapa de quatre anys a la 
South Methodist University 
(SMU), a Dallas, complint 
el seu particular “somni 

americà”. Amant de la cul-
tura americana i de tots els 
esports que s’hi practiquen, 
Colomer és futbolista però 
sobretot esportista. I la pos-
sibilitat de poder combinar 
esport i estudis li ha permès 
emprendre aquesta aventura 
als Estats Units, on estudiarà 
Màrqueting i alhora jugarà 
amb l’equip de futbol de la 
universitat. 

Tot i que va començar fent 
ballet, les estones a l’hora del 
pati a P4 i P5 jugant a futbol 

li van servir per convèncer 
els seus pares perquè l’hi 
deixessin jugar: “Un estiu em 
van apuntar cinc o sis setma-
nes al campus del Manlleu 
pensant que me n’atiparia, i 
va ser tot el contrari, els vaig 
dir que volia jugar a futbol”. 
I així va ser com Colomer va 
començar a jugar a futbol, 
primer sis temporades amb 
el Manlleu –les cinc prime-
res amb equips formats per 
nens i la darrera combinava 
l’Aleví Infantil femení amb 

el masculí–. Aquella tempo-
rada la van convocar amb la 
selecció catalana i així va ser 
com el Barça es va fixar en 
ella i després d’unes proves 
es va incorporar a la disci-
plina blaugrana. Al Barça hi 
va jugar cinc temporades i la 
darrera ha estat a l’Espanyol. 

Precisament al Barça va ser 
on va començar a conèixer 
l’oportunitat de combinar 
estudis i esport als Estats 
Units i la idea que tenia de 
petita d’anar a Amèrica va 

començar a fer-se realitat: 
“Vaig conèixer gent que ho 
va fer i aquest va ser el meu 
objectiu a partir de llavors”. 
De fet, era un tema comú 
en les converses amb una 
altra osonenca amb qui va 
compartir cotxe per anar als 
entrenaments durant molt 
temps, Mariona Segalés, que 
ja porta dos anys als Estats 
Units. 

Des d’aquell moment no 
ha parat d’informar-se sobre 
com fer-ho per aconseguir-
ho, ha navegat per internet 
buscant la millor opció, ha 
parlat amb companyes del 
món del futbol perquè l’as-
sessoressin i ha treballat de 
valent, tant al terreny de 
joc com en els estudis, per 
poder accedir a una beca 
total: “Tenia clar que a casa 
no m’ho podien pagar tot, 
no m’agrada massa estudiar 
però sabia que era necessari 
tenir bones notes per poder 
tenir la beca al 100%”. 

Fa quinze dies li van con-
firmar l’accés a la SMU: “Pel 
meu perfil i estil de joc em 
van recomanar aquesta uni-
versitat”, que ja va conèixer 
fa un any, quan hi va anar 
de vacances i de la qual va 
quedar encantada, “amb uns 
recursos que aquí si no estàs 
al màxim nivell no tens”. La 
seva etapa d’estudiant ame-
ricana hauria de començar el 
6 de juliol, quan s’inicien les 
classes d’estiu. Ella, però, s’hi 
incorporarà més tard ja que 
després de cursar segon de 
Batxillerat a La Salle de Man-
lleu vol fer la selectivitat. 

Un cop aquesta finalitzi 
viatjarà a Dallas, on el 4 
d’agost ja començarà la pre-
temporada, que s’acabarà a 
finals d’octubre, mentre que 
els estudis els començarà 
el 24 d’agost. Li queda una 
última empenta i podrà fer 
realitat el seu somni.
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Colomer, amb el document que recull la seva incorporació a l’equip de futbol de l’SMU de Dallas

Vic/Sant Hipòlit 

E.R.

El Club Patí Vic va anunciar 
aquest dijous el retorn al 
primer equip de Tirso Gómez 
després d’una temporada al 
Montebello italià. Gómez ja 
havia estat jugador vigatà 
les dues temporades ante-
riors a jugar a la Sèrie A1 
i torna a l’equip de Quim 
López, on han renovat David 
Montero, Antoine Le Berre, 
Litus Sánchez, Jassel Oller, 
Met Molas i Ernest Burgaya. 
Arnau Font i altres jugadors 
de la base completaran la 
plantilla. 

Qui també ha donat per 
tancades les plantilles si 

no hi ha cap imprevist és el 
Voltregà. Pel femení aquesta 
setmana va anunciar l’última 
renovació, la d’Esther Vistós. 
Abans ja ho havien fet Aina 
Arxé, Laura Barcons, Motxa 
Barceló, Anna Bosch, Berta 
Tarrida, Judit Burgaya, Viki 
Caretta i Teresa Bernadas, 
mentre que l’únic fitxatge 
del conjunt de Mia Ordeig va 
ser Piojo Ramón. 

Pel masculí aquesta setma-
na es va anunciar la continu-
ïtat del tècnic Manolo Barce-
ló, que dirigirà un equip on 
continuen Blai Roca, Arnau 
Canal, Gerard Rovira, Aleix 
Molas i Èric Vargas i on se 
sumen Gerard Teixidó, Roger 
Font i Marc Palazón. 

Vic

L.M.

Els equips de Primera Cata-
lana ultimen la plantilla per 
al curs vinent. El Tona ha 
fet oficial la incorporació 
d’Aitor Reinon, del Nàstic de 
Manresa; Abde, del Manlleu, 
i Bru Ortega, del Banyoles. 
També ha renovat Guillem 
Font i Arnau Tortosa, però 
Ivan Fernández no continua. 
El Vic ha anunciat les altes 
d’Albert Genís, del Banyo-
les, i Sergio González, del 
Palamós, i ha renovat dues 
peces clau: Gerard Verdaguer, 
Peke, i Albert Reig, mentre 
que Roger Cunill és baixa.

Un cop confirmat l’ascens, 

el Vic Riuprimer REFO ha 
renovat pràcticament la tota-
litat de la plantilla: Ferran 
Alemany, Arnau Aliberch, 
Marc Bassas, Roger Curós, 
Oriol Espina, Joan Farrés, 
Jordi Isern, Sergi Puig, Aleix 
Puigdesens, Marc Puigde-
sens, Jordi Puigdollers, Marc 
Pujol, Edu Saborit, Ferran 
Sadurní, Xevi Soler, Arnau 
Soria, Quim Vila i Marc 
Viver. I el Manlleu, a banda 
de la baixa d’Abde, ha reno-
vat un altre dels puntals, 
Carles Roura, Kako.

D’altra banda, Queralt 
Ping, provinent del Girona, 
és el tercer fitxatge del Vic 
Riuprimer REFO de Primera 
Divisió Nacional femenina. 

Ripoll reobre les 
instal·lacions 
esportives

Ripoll El Servei d’Esports 
de l’Ajuntament de Ripoll fa 
dies que treballa per reobrir 
les instal·lacions esportives 
seguint els protocols de les 
autoritats sanitàries. El pro-
cés de reobertura es farà de 
manera progressiva, específi-
ca i controlada, atenent sem-
pre als criteris de prudència i 
oferint el màxim nombre de 
serveis possibles. La primera 
instal·lació que va reobrir 
aquest dijous va ser el gim-
nàs de l’Avellaneda. Dilluns 
ho farà el camp de futbol, el 
pavelló municipal i el pavelló 
de l’Avellaneda per a ús exclu-
siu de les entitats de Ripoll, 
i per últim serà el torn de la 
piscina coberta, amb previsió 
d’obertura la setmana del 15 
de juny. En tots els casos cal 
demanar cita prèvia.

Continuen les renovacions i fitxatges

Els principals equips de 
futbol van prenent forma

Tirso Gómez és l’últim fitxatge vigatà

El Patí Vic i el Voltregà 
tanquen les plantilles

avilalta
Resaltado

avilalta
Resaltado
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